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LA SRA. PRESIDENTA:

Idò, la presidenta diu que comença. Bé, bon dia a tothom.
Començam la sessió d’avui i, en primer lloc, demanam si es
produeixen substitucions.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Sí, Marc Pérez-Ribas substitueix Juanma Gómez, Juan...,
Jesús, Jesús, ara no sé qui substitueix..., Jesús, Jesús Méndez,
d’acord.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Patrícia Font substitueix Sílvia Tur.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Ares Fernández substitueix Maria Antònia Truyols.

LA SRA. PRESIDENTA:

Silenci, per favor. Sí?

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Ares Fernández substitueix Maria Antònia Truyols.

EL SR. JUAN I GUASCH:

Mariano Juan substitueix Sebastià Sagreras.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Passam a l’ordre del dia d’avui que consisteix en
el primer punt, com estava establert, l’adopció d’acord
respecte de l’escrit RGE núm. 6867/19, del Grup
Parlamentari Popular, de sol·licitud de compareixença del
president de Red Eléctrica d’Espanya, Sr. Jordi Sevilla Segura,
per explicar les actuacions dutes a terme per tal de garantir el
subministrament elèctric de Menorca després de la
interrupció patida l’octubre de 2018 i informi sobre la
instal·lació del nou enllaç submarí.

El segon punt és el debat de la Proposició no de llei RGE
núm. 4775/19, presentada pel Grup Parlamentari Popular,
relativa a control dels descarts de tonyina vermella. 

I. Adopció d’acord respecte de l’escrit RGE núm.
6867/19, del Grup Parlamentari Popular, de sol·licitud
de compareixença del president de Red Eléctrica
d’Espanya, Sr. Jordi Sevilla Segura, per explicar les
actuacions dutes a terme per tal de garantir el
submi nistrament elèctric de Menorca després de la
interrupció patida l’octubre de 2018 i informi sobre la
instal·lació del nou enllaç submarí.

Pel que fa al primer punt de l’ordre del dia respecte de la
sol·licitud de compareixença RGE núm. 6867/19, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, del president de Red Elèctrica

d’Espanya, es va produir una errada en el sentit que la
convocatòria de la compareixença esmentada correspon a la
Mesa de la Comissió, per unanimitat, i no a la comissió, tal
com estableix el nou apartat 4 de l’article 46 del Reglament de
la Cambra.

Per tant, l’ordre del dia queda alterat en aquest sentit i si
tots hi estau d’acord, conforme amb l’article 78.2 del
Reglament. Tots estau d’acord en alterar-ho? Molt bé. 

II. Proposició no de llei RGE núm. 4775/19,
presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a
control dels descarts de tonyi na vermella (thunnus

thynnus).

Per tant, passam al segon punt de l’ordre del dia que és el
debat de la Proposició no de llei RGE núm. 4775/19,
presentada pel Grup Parlamentari Popular. Per part del Grup
Parlamentari Popular defensa la proposició no de llei
esmentada la Sra. Virgínia Marí, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

Moltes gràcies, presidenta, vicepresidents, membres de la
Mesa, diputat, diputades. Bé, aquest tema, ja crec que vaig
començar a parlar-ne en el Ple, és un tema que a mi em
preocupa molt, porto molts anys, com sabeu tots, en aquest
sentit. Ja en el 2006 la Comissió Internacional de Conservació
de la Tonyina vermella a l’Atlàntic va adoptar una sèrie de
mesures per intentar..., perquè hi va haver un moment que la
tonyina vermella de veritat que es trobava en números
vermells, però ja des del 2005 que es varen prendre aquests
plans plurianuals s’ha anat recuperant i s’ha recuperat d’una
manera molt espectacular.

En aquest sentit, les quotes s’han ampliat, les quotes de
captura de les barques que vénen, barques que vénen de..., són
espanyoles, franceses i italianes i, és clar, hem de pensar que
el que val un bitxo d’aquests, una tonyina, el valor econòmic
és brutal.

Què ens hem trobat? Ens hem trobat que feta la llei, feta la
trampa, aquestes barques porten un inspector sempre a bord,
però on no hi ha inspectors és a les gàbies que porten els
peixos vius, d’acord? Aquestes gàbies que van caminant i que
de mica en mica són allà amb totes les espècies vives són les
que es dediquen que si qualsevol peça no els convé o perquè
veuen que la qualitat no és la millor o perquè se’ls ha mort,
d’una manera descarada amollen moltes peces per sota sense
que ningú no s’assabenti, de tal manera que aquestes no entren
dins la quota que tenen. 

Ells tenen un descart que podrien fer legal, que és d’un 5%,
però fora d’aquest 5% juguen amb la resta, i què fan perquè
ningú no s’assabenti? Doncs, els amollen, els deixen molts al
fons, ningú no s’assabenta i, què passa últimament? La zona de
pesca s’ha canviat, pesquen més entre el canal de la península
i Eivissa i ens adonam, per segon any seguit, que les barques
que es dediquen a la pesca de la gamba, la cigala, que venen, es
troben que les seves captures arrien i el que treuen són doncs
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de vegades jo  he vist vídeos de fins a 16 i 17 tonyines
podrides que han de pujar, la qual cosa els implica la pèrdua
totalment del dia de pesca i que ningú no fa res per denunciar
això. 

Això es va denunciar l’any passat ja per part del Consell
d’Eivissa, la resposta del ministeri va ser una miqueta absurda,
igual perquè pensaven que el consell o els inspectors doncs no
tenien força. És un sector que mou molts de sous i e l que
volem és intentar que tant el ministeri com la Comissió
Internacional posin mesures i s’ho prenguin seriosament
perquè el que no es pot permetre és aquesta pèrdua de peixos
d’aquesta manera, perquè ningú no els controla com els
haurien de controlar; igual s’hauria de pujar també la quota de
captura ja perquè s’ha recuperat molt, però, a part, fer un
control exacte que una vegada que tenguin els peixos no en
puguin capturar més i no es facin aquestes brutalitats que es
veuen en els vídeos que he pogut mostrar-vos.

Per altra banda, hi ha un tercer punt que he afegit que
aquest ve per l’interès perquè vam aconseguir l’any passat que
les barques de les menors de les Balears no tenien opció a
poder capturar ni una sola tonyina vermella quan històricament
a les Balears s’ha agafat tonyina a través de les soltes, de les
morunes, han entrat sempre; llavors, ens vàrem trobar que cap
barca de les menors, o sigui un llaüt senzillament, si tenia una
captura de tonyina vermella no la podia declarar. En aquest
sentit , es va aconseguir l’any passat que els deixassin una
quota a aquestes barques, però el resultat ha estat que la quota
és només per a les barques que tenen drets històrics, o sigui,
vol dir que antigament havien ja pescat alguna tonyina
d’aquestes. 

Quin és el problema? Tenim un sector que està en crisi i si
els joves pescadors que s’incorporen ara, perquè en tenim
diversos a totes les Illes que de mica en mica sembla que
estam recuperant almenys el sector dels llaüts, de les (...)
barques, aquestes no poden, és a dir, els joves pescadors no
tenen accés a poder ni tan sols pescar una tonyina, perquè no
tenen dret a tenir una petita quota perquè no tenen drets
històrics. Llavors, el que deman en aquest punt és que tots
tenguin la mateixa oportunitat, tots, les menors, el qui vulgui
o qui tengui l’opció de poder capturar una tonyina vermella o
que li entri una tonyina vermella que la pugui declarar
legalment sense fer trampes. És en aquest sentit el punt que
tenc. 

Per això, els deman el suport a tots perquè crec que és un
tema que ens afecta a tots i s’hauria de començar a parlar a
nivell ja nacional que això no pot continuar com es fa.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, Sra. Marí. En torn de fixació de posicions i per
part del Grup Parlamentari Unidas Podemos té la paraula el Sr.
Alejandro López, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. LÓPEZ I SORIA:

Gracias, presidenta. El objetivo ha sido y es conseguir una
población de atún compatible con una explotación pesquera
sostenible, para lo cual ha sido necesario aplicar medidas de
ordenación de pesca de duración prolongada. El plan de
implantación ha sido todo un éxito y tras once años de
implantación se ha confirmado que la recuperación de las
poblaciones de atún han sido un éxito, con lo cual el plan ha
sido recuperado y sustituido por un plan de gestión.

Somos muy conscientes de la problemática que el Partido
Popular plantea en esta PNL causada por los descartes de atún
en Ibiza, por eso mismo agradecemos al Partido Popular que
haya traído esta cuestión a la comisión. 

Se ha podido observar en redes sociales fotografías y
vídeos relativos a los cadáveres descompuestos de atunes que
parecen ser de descartes, algo que causa gran prejuicio a los
arrastres de aguas profundas por las pérdidas que ello les
implica. Estos hechos son algo que hay que evitar y hay que
trabajar para que no se produzcan, pero las competencias de
esta cuestión son del Gobierno del Estado no de la comunidad
autónoma. 

En el punto 1 y 2, por el redactado, le  arroja o podría
parecer que le arroja competencias en esta cuestión al Govern
de les Illes Balears entendiendo que el fondo de la propuesta
es una problemática real, sí que solicitaría al Partido Popular
a ver si tendrían a bien una modificación en el punto 1 y 2 para
hacerlo un único punto y que constase con un texto parecido
al..., o  como se pueda interpretar, que es como comentaré
ahora: “el Parlamento de las Illes Balears insta al Govern de
las Illes Balears a informar al Ministerio de Agricultura, Pesca
y Alimentación de los encuentros informados por diversos
pescadores de Ibiza del descarte de atún rojo en las Pitusas
por parte de barcas de arrastre alicantinas para que el
ministerio investigue esta situación e informe al CICAC, ya
que es quien puede adoptar medidas adecuadas contra esta
práctica”.

Esto lo comento porque es evidente que es una
problemática real, pero nosotros aquí sí que tenemos que
plasmar bien quién tiene la competencia a qué, y entendemos,
y lo hemos repasado, que los puntos 1 y 2 no dejan del todo
claro, ya que aunque sí que dicen “dentro de las competencias
pertinentes”, claro, es como si tuviese algún tipo de
competencia el Govern de las Illes Balears cuando no las
tiene, por lo cual creemos que sí que si esto se pudiese
efectuar votaríamos a favor sin ningún tipo de problema.

En cuanto al tercer punto por parte de Unidas Podemos
queremos potenciar la pesca de arte menor, por lo tanto iría en
línea de algo que mi formación lleva en su hoja de ruta, que
llevamos en el programa electoral, y sí que votaríamos a favor
del punto 3 tal y como está así puesto. Lo que sí solicitaría es
a ver si se puede tomar en consideración de la modificación
que he comentado para que se pudiese votar a favor; si no
tendríamos que votar en contra del 1 i el 2, simplemente por
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un tema competencial cuando con el fondo estamos
completamente de acuerdo.

Y gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Bé, Sr. López. Per part del Grup Parlamentari Ciudadanos
té la paraula el Sr. Marc Pérez-Ribas, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, presidenta. Nosaltres votarem a favor dels tres
punts perquè considerem que tant els ciutadans, les empreses,
com l’administració hem de prendre consciència que la
sostenibilitat mediambiental a les activitats d’explotació
pesquera ha de ser en tot el procés de tota la pesca i de la
gestió posterior.

Per tant votarem a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, Sr. Pérez-Ribas. Per part del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca té la paraula el Sr. Joan Mas, per un temps
de cinc minuts.

Posarà el micròfon, per favor?

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Bé, el PP ens planteja una qüestió que,
en cas de ser certa, que no ho dubt, és greu, i crec que ens
l’hem d’agafar molt seriosament. No pot ser que hi hagi
professionals, siguin del sector que siguin, que incompleixin
la lle i fent la seva feina, i que, a més, amb aquest
incompliment perjudiquin altres professionals del mateix
sector, i que, a més a més, facin malbé al medi natural, cosa
que encara agreuja més el tema.

És clar, parlam d’uns vídeos que han circulat per xarxes
socials. Vivim a un món en què les xarxes socials ens dicten
el dia a dia. No dubt de les proves, però les proves han de ser
fefaents, les hem de tenir clares. I tornam al que hem discutit
moltes vegades: és una qüestió de competències, qui té les
competències per fer què. Si tal com diu el diputat de
Podemos, poguéssim arribar a un acord en què quedàs clar què
fa cada un, és a dir que el Govern de les Illes Balears no és
competent sinó que qui és competent és el Govern de l’Estat,
i a qui toca investigar i prendre mesures és al Govern de
l’Estat, i alhora informar l’organisme internacional per a la
conservació de la tonyina, crec que aquest seria un redactat
que nosaltres hi podríem jugar.

De totes maneres en el cas del punt 3 sí que votarem a
favor, perquè el redactat sí que deixa clar qui fa cada cosa, i al
marge que surti aprovada la proposició no de llei o no hi surti,
com que aquest tema d’una manera o altra sí que afecta el
Govern de l’Estat i hi ha una part de competències que és

claríssim que són del Govern de l’Estat, sí que hauríem de ser
capaços tots plegats de dur-ho al Congrés dels Diputats, per
ventura, i que els diputats de les Illes Balears facin la seva
feina, que per a això els voten, i ho duguin al Congrés dels
Diputats i de rebot al ministeri.

Per tant els propòs un tracte: s i MÉS a les pròximes
eleccions generals, ja són suquí a prop, entra al Congrés dels
Diputats es compromet a dur-ho, i en cas que MÉS no entri es
comprometen tots vostès a dur-ho al Congrés dels Diputats en
cas que no surti aprovada aquesta proposició no de llei avui
aquí.

Res més, crec que he deixat clar el sentit del vot.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, Sr. Mas. Per part del Grup Parlamentari VOX-
Actua Baleares té la paraula la Sra. Idoia Ribas, per un temps
de cinc minuts.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, Sra. Presidenta. Nosotros estamos de acuerdo con
esta propuesta del Grupo Popular, como con cualquier
propuesta que pueda ir en el sentido de mejorar el sector
pesquero o la industria pesquera en Baleares.

Simplemente quiero añadir que no se preocupe usted que
nuestro diputado, que seguro que sacaremos, llevará esta
propuesta al Congreso. En cualquier caso simplemente quiero
adelantar que nuestro voto es a favor de la propuesta y
esperamos que pueda haber un consenso para que pueda ser
aprobada por unanimidad, si se trata simplemente de concretar
quién es el competente; para nosotros es irrelevante si el
competente es uno u otro, lo importante es que al final se
ponga orden y que se cumpla la legalidad en esta materia.

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Per part del Grup Parlamentari El Pi Proposta per
les Illes Balears té la paraula el Sr. Josep Melià, per un temps
de cinc minuts.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. El nostre grup
parlamentari també anuncia el seu vot favorable. És una
proposta que lluita per preservar la biodiversitat i per
combatre les pràctiques il·legals de pesca i, per tant, no
podem més que donar-li suport.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Per part del Grup Parlamentari Mixt té la paraula
la Sra. Patrícia Font, per un temps de cinc minuts.
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LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sra. Presidenta, i bon dia a tothom. Una de les
tècniques més emprades és la pesca d’arrossegament, de fet
representa entre el 20 i el 40% a nivell mundial i el 23% a la
Unió Europea. El problema que presenta aquesta tècnica és
que és poc selectiva en les seves captures i, per tant, una de les
pràctiques més nocives per als ecosistemes marins i la pesca
comercial.

La majoria de les organitzacions no governamentals
manifesten que l’escenari ideal seria evitar en la mesura del
que sigui possible el descart i, en conseqüència, la captura
indesitjada d’aquestes espècies amenaçades o juvenils. Fóra
bo també implementar una pesca litoral o d’altura sostenible
que realment elimini aquestes tècniques pesqueres
destructives i apostar per una pesca més selectiva o artesanal.

Nosaltres ens trobam una mica com el que han dit ja els
altres portaveus; volem votar a favor d’aquesta proposta, però
entenem que sí que és una qüestió competencial i que açò sí
que té la seva importància, i evidentment no ens voldríem
extralimitar en allò que no ens pertoca. Per tant jo també faria
el prec a veure si és possible arribar a un acord perquè aquesta
PNL pugui sortir endavant.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Per part del Grup Parlamentari Socialista té la
paraula el Sr. Jordi Marí, per un temps de cinc minuts.

EL SR. MARÍ I TUR:

Sí, bon dia a tothom. Gràcies, presidenta, senyors diputats.
Bé, nosaltres veiem que amb la proposta del Grup Popular en
principi..., la nostra idea és donar-li suport, així com sempre
farem amb aquelles propostes que ajudin, protegeixin la gent,
les persones que s’enfronten des de la posició més dèbil als
excessos que fa el sistema capitalista, perquè si no per què es
produeixen aquests descarts, si no és per pràctiques
maximitzadores del benefici d’unes grans empreses, d’unes
grans flotes pesqueres, que en uns dies, per no dir un dia,
omplen la quota anual que tenen de captures?, i després per
interessos encara de maximitzar encara més aquests beneficis
els porten a pràctiques, primer, il·legals i irregulars i, segon,
que a més tenen uns perjudicis sobre flotes pesqueres petites,
tradicionals...

És veritat que hem vist tots el 2017..., perdó, 2018-2019
aquestes fotos, vídeos, que tots crec que en som conscients.
Sabem que el Consell Insular d’Eivissa havia fet
comunicacions a la Direcció General de Pesca i Medi Marí,
però de part del Govern balear mai no s’ha rebut resposta, ni
d’aquest departament ni de la Generalitat Valenciana, que és
part on hi ha gran de la flota pesquera afectada, ni de la
Secretaria General de Pesca. 

Independentment de la freqüència d’aquestes pràctiques, de
la denúncia o no denúncia que, per cert, reiter que tenim un
problema també amb les denúncies d’aquests temes, no pot ser
que no hi hagi denúncies oficials, diguem, independentment de
com sigui són unes pràctiques que no corresponen i hem de
prendre mesures per evitar-les. 

Per la part que correspon al Govern de les Illes no n’hi ha
cap més enllà que informar, denunciar i donar coneixement al
ministeri, i a la Comissió internacional de la tonyina atlàntica.
Per tant sí que convidam a incloure les observacions del grup
Unidas Podemos i MÉS per Mallorca i MÉS per Menorca,
però bé, en tot cas hem de deixar clar que la competència és
la que és, per tant, tampoc no hi ha molt més.

Li donam suport també evidentment per la part
mediambiental, i aquí vull recordar una sèrie de mesures
d’altres governs progressistes, el 2018 aprovat el corredor de
cetacis del Mediterrani, llargament reclamat pel Govern de les
Illes Balears; incloure aquest corredor en la zona
especialment protegida per la importància del Mediterrani;
aprovació per dues vegades d’aquesta cambra, pel Parlament
de les Illes Balears, de proposicions de llei per a la regulació
de les prospeccions petrolieres, vull recordar que la primera
fou vetada a Madrid pel Govern de Mariano Rajoy. I per tant,
en aquesta línia evidentment també sempre ens hi trobaran.

I res, deixar clar que regular no és prohibir, aquí li donam
la benvinguda al Partit Popular a fer feina quant a la regulació
d’aquestes pràctiques maximitzadores de beneficis que no
comporten més que també unes grans externalitats negatives.
Per tant, estarem encantats de trobar-los en altres qüestions,
com per exemple els creuers i altres aspectes que estan avui
en dia en conversa.

Per tant res, reiterar el nostre suport amb la finalitat que
persegueix la proposta i convidar a acceptar aquesta
modificació proposada.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Bé, si els sembla bé procedim a la suspensió d’uns minuts
per veure si arriben a l’acord d’aquesta proposta d’esmenes.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

O bé, idò li don la paraula a la Sra. Marí perquè faci un
aclariment, molt bé.

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, primer agrair els vots a favor.
Hi ha un tema que tal vegada no he explicat bé, el per què poso
Govern balear.

Tenim dades i tenim consciència que de vegades aquests
fets s’han produït dins les nostres aigües competents del
Govern i és per això que incloem una mica el Govern, perquè
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el Govern i el Parlament som una força que tal vegada no
tenim com direccions generals independents, o com a
consells. I en aquest sentit, atès que enguany per exemple
sabem que han tingut lloc aquestes amollades de tonyines dins
les nostres aigües competencials, creiem que hem de dir que
ells també facin el que hagin de fer, que és posar-hi el màxim
possible per denunciar aquests fets.

Si haguessin passat només al corredor i no a les nostres
aigües, però és que enguany sí que han tingut lloc una part
d’aquests descarts dins les nostres aigües. Fins i tot l’any
passat hi va haver inclosa una barca de Mallorca que també va
trobar tonyines. Em refereixo que parlam d’aigües que són ja
competència i més ho seran després de les noves lleis que
sortiran l’any que ve, que seran aigües competencials que es
diran GSA, que bé, ja ho explicarem a un altre moment, però
parlam de les nostres aigües.

Jo ja per això he fet aquests dos punts diferents, perquè
crec que el Govern també ha de començar a prendre nota i fer
qualque cosa en aquest sentit.

Res més. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Suspenem un moment o  entenem que no
accepta... Aturam com a màxim deu minuts, però intenteu ser
àgils. Gràcies.

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, Sra. Marí si vol explicar la postura o l’acord al
qual han arribat, si han arribat a acord.

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

Gràcies, Sra. Presidenta. Efectivament, hem arribat a un
punt, llavors deixarem els punts de la manera següent.

El primer punt quedaria: “El Parlament de les Illes Balears
insta el Govern de les Illes Balears que informi el Ministeri
d’Agricultura...” -o sigui que informe el Ministeri- i to ta la
resta quedaria igual, només hi havia aquest canvi.

El segon punt posaríem: “El Parlament de les Illes Balears
insta el Ministeri”, llevem “el Govern de les Illes Balears”.

I el tercer punt quedaria igual, amb l’esmena.

LA SRA. PRESIDENTA:

Disculpi un aclariment, el primer punt quedaria: “El
Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears que informi el Ministeri d’Agricultura, Pesca i
Alimentació...”

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

El Ministeri d’Agricultura,... Sí.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé perfecte. Per tant, entenem que s’aprova per un
unanimitat.

Per tant, no havent-hi més punts a l’ordre del dia s’aixeca
la sessió. Bon dia a tothom.

LA SRA. MARÍ I RENNESSON:

Moltes gràcies. Gràcies a tots.
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